

အခန်း ၁: မေခရိုစီးပွားရေးဆိုင်ရာ အလားအလာများနှင့် စိန်ခေါ်မှုများ

၂၀၂၃ ခုနှစ်အတွက် ကမ္ဘာ့နိုင်ငံများနှင့် အာဆီယံ+၃ နိုင်ငံများဟူ၍ အပိုင်းနှစ်ပိုင်း ခွဲခြားထားပါသည်။ ပထမအပိုင်းတွင် အမေရိကန်နှင့် ဥရောပတို့တွင် တင်းကြပ်သည့်ငွေကြေးမူဝါဒများ တိုးမြှင့်လုပ်ဆောင်ခြင်းနှင့် ကာလတိုငွေရေးကြေးရေးဈေးကွက် မတည်မငြိမ်ဖြစ်ခြင်း၊ ငွေကြေးဖောင်းပွမှုနှုန်း မြင့်တက်ခြင်းတို့ကို တွေ့ရှိရပါသည်။ ဒုတိယအပိုင်းတွင် တင်းကြပ်သည့်ငွေကြေးမူဝါဒများ ရပ်နားခဲ့ခြင်း၊ ငွေရေးကြေးရေးဈေးကွက်များ တည်ငြိမ် လာခြင်းနှင့် အမေရိကန်နှင့် ဥရောပတို့တွင် ငွေကြေးဖောင်းပွမှု လျော့ကျလာခြင်းနှင့်အတူ ကြိုကြိုခံနိုင်မှုတို့ တိုးတက်လာသည်ကို တွေ့ရှိရပါသည်။

အာဆီယံ+၃ နိုင်ငံများသည် ပို့ကုန်တင်ပို့မှုအားနည်းနေချိန်တွင် ပြည်တွင်းဝယ်လိုအားများ အားကောင်းလာခြင်းကြောင့် စီးပွားရေးတိုးတက်မှုနှုန်း သည် ၂၀၂၂ ခုနှစ်တွင် ၃.၂ ရာခိုင်နှုန်းရှိရာမှ ၂၀၂၃ ခုနှစ်တွင် ၄.၃ ရာခိုင်နှုန်းသို့ တိုးတက်လာခဲ့ပါသည်။ ခိုင်မာသော ပြည်တွင်းဝယ်လိုအားကြောင့် အဓိက ငွေကြေးဖောင်းပွမှုနှုန်းမှာ မြင့်မားနေသော်လည်း ဒေသတွင်းရှိ အခြေခံငွေကြေးဖောင်းပွမှုမှာ အသင့်အတင့်လျော့ကျခဲ့ပါသည်။ စီးပွားရေး လုပ်ငန်းများ၏ ချေးငွေမြင့်တက်လာမှုနှင့်အတူ ရှယ်ယာဈေးကွက်ပြန်လည်ဦးမော့လာခြင်း၊ ငွေတိုက်စာချုပ်အတိုးနှုန်းများ သင့်တော်မှုရှိလာခြင်းနှင့် ငွေလဲလှယ်နှုန်းတည်ငြိမ်လာခြင်းတို့ကြောင့် နှစ်ကုန်ပိုင်းတွင် ငွေရေးကြေးရေးဆိုင်ရာအခြေအနေများ တိုးတက်လာခဲ့ပါသည်။ နိုင်ငံခြားသုံးသီးသန့်ငွေ အခြေအနေများ ပြန်လည်ကောင်းမွန်လာခြင်းသည် ဒေသတွင်းနိုင်ငံများအနေဖြင့် ပြင်ပမှဖြစ်ပေါ်လာသည့် အကျိုးသက်ရောက်မှုများအပေါ် ကြိုကြို ခံနိုင်စေခဲ့ပါသည်။

အာဆီယံ+၃ နိုင်ငံများ၏ စီးပွားရေးတိုးတက်မှုသည် အရှိန်အဟုန်ဖြင့်တိုးတက်လာမည်ဖြစ်ပြီး ၂၀၂၄ ခုနှစ်တွင် ၄.၅ ရာခိုင်နှုန်းရှိမည်ဟု ခန့်မှန်းထားကာ ၂၀၂၅ ခုနှစ်တွင် ၄.၂ ရာခိုင်နှုန်းသို့ အသင့်အတင့်လျော့ကျသွားမည်ဟု ခန့်မှန်းထားပါသည်။ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုနှင့် လုပ်ငန်းသုံးစွဲမှုစရိတ်များ ပြန်လည် တည်ငြိမ်လာခြင်းကြောင့် ပြည်တွင်းဝယ်လိုအားအခြေအနေအား ဆက်လက်ကောင်းမွန်စေရန် ထိန်းသိမ်းထားနိုင်မည်ဖြစ်ပါသည်။ ပို့ကုန်ပြန်လည် ဦးမော့လာခြင်း အထူးသဖြင့် ဆက်စပ်ကုန်ပစ္စည်းများနှင့် ခရီးသွားလုပ်ငန်းများပြန်လည်ကောင်းမွန်လာခြင်းသည် စီးပွားရေးတိုးတက်မှုကို အထောက် အကူဖြစ်စေမည်ဖြစ်ပါသည်။ ကာလလတ်တွင် အာဆီယံ+၃ ဒေသသည် ကမ္ဘာ့ပျမ်းမျှတိုးတက်မှုနှုန်းထက် လျင်မြန်စွာတိုးတက်လာပြီး ၂၀၂၄-၂၀၃၀ ကာလများအတွင်း ကမ္ဘာ့စီးပွားရေးတိုးတက်မှု၏ ၄၅ ရာခိုင်နှုန်းခန့် ပါဝင်လာနိုင်ပြီး ကမ္ဘာ့စီးပွားရေး၏ အဓိကယန္တရားအဖြစ် ဆက်လက်တည်ရှိနေ မည်ဟု မျှော်မှန်းထားပါသည်။ ငွေကြေးဖောင်းပွမှုနှုန်းအား အသင့်အတင့် ထိန်းသိမ်းထားနိုင်မည်ဟု ခန့်မှန်းထားသော်လည်း ပြည်တွင်းဝယ်လိုအား အားကောင်းနေဆဲဖြစ်သဖြင့် အဓိကငွေကြေးဖောင်းပွမှုနှုန်းမှာ ဆက်လက်မြင့်မားနေမည်ဖြစ်ပါသည်။

အာဆီယံ+၃ နိုင်ငံများအတွက် လာမည့်ကာလအတွင်း စီးပွားရေးအလားအလာများအပေါ် အမျိုးမျိုးသောဆုံးရှုံးနိုင်ခြေများ သက်ရောက်စေနိုင်ပါသည်။ ပထဝီနိုင်ငံရေးတင်းမာမှုများ သို့မဟုတ် ရာသီဥတုဒဏ်ကြောင့် ကမ္ဘာ့ကုန်စည်ဈေးနှုန်းများ ရုတ်တရက်မြင့်တက်လာနိုင်ခြင်းသည် အထင်ရှားဆုံး ဆုံးရှုံး နိုင်ခြေဖြစ်ပါသည်။ အခြားသောအဓိကကျသည့် ဆုံးရှုံးနိုင်ခြေများတွင် တရုတ်နိုင်ငံ၏ စီးပွားရေးတိုးတက်မှုသည် မျှော်မှန်းသည်ထက် နှေးကွေးခြင်း၊ အမေရိကန်သမ္မတရွေးကောက်ပွဲလှုပ်ရှားမှု၏ ဆိုးကျိုးသက်ရောက်ခြင်းနှင့် ဒေသတွင်းနိုင်ငံပြင်ပရှိ အရေးပါသည့် ဖွံ့ဖြိုးပြီးနိုင်ငံများ၏ စီးပွားရေး တိုးတက်မှုနှုန်း သိသာစွာကျဆင်းလာခြင်းတို့ပါဝင်ပါသည်။ ကာလရှည်တွင် ပထဝီနိုင်ငံရေးတင်းမာမှုများ ပြင်းထန်လာခြင်း၊ သက်ကြီးရွယ်အို လူဦးရေ တိုးပွားလာမှုအပေါ် ကြိုတင်ပြင်ဆင်မှုများ ပျက်ကွက်ခြင်း၊ ရာသီဥတုပြောင်းလဲခြင်း၊ ဆိုက်ဘာတိုက်ခိုက်မှုများဖြစ်ပွားခြင်းနှင့် ကပ်ရောဂါဖြစ်ပွားပြီး နောက်ပိုင်း မေခရိုငွေကြေးရေးဆိုင်ရာ တည်ငြိမ်မှုအတွက် စိန်ခေါ်မှုများကို ဖြစ်ပေါ်စေနိုင်ပါသည်။

မည်သို့ပင်ဆိုစေ အာဆီယံ+၃ နိုင်ငံများအတွက် လက်ရှိတွင် အပြုသဘောဆောင်သည့် အနာဂါတ်ရှုမြင်သုံးသပ်ချက်သည် ကပ်ရောဂါကာလ အတွင်း ဆုံးရှုံးခဲ့သည့် မူဝါဒဆိုင်ရာများအား ပြန်လည်တည်ဆောက်ရန် အခွင့်အလမ်းတစ်ရပ်ကို ပံ့ပိုးပေးပါသည်။ ၂၀၂၃ ခုနှစ်တွင် အာဆီယံ+၃ နိုင်ငံ အများစု၌ ဘဏ္ဍာရေးပေါင်းစည်းမှုများ ဆက်လက်လုပ်ဆောင်ခဲ့သော်လည်း အများစုမှာ ကပ်ရောဂါမတိုင်မီ မူဝါဒဆိုင်ရာအခြေအနေများကို အပြည့် အဝ ပြန်လည်ရောက်ရှိနိုင်ခြင်းမရှိသေးပါ။ ဒေသတွင်းရှိ ဗဟိုဘဏ်အများစုသည် ငွေကြေးဖောင်းပွမှုဖိအားများကို ထိန်းချုပ်ရန်အတွက် ၎င်းတို့၏ ငွေကြေးမူဝါဒကို ယခင်ကထက် တင်းကြပ်ထားဆဲဖြစ်ပါသည်။ ရှေ့ဆက်၌ ဘဏ္ဍာရေးမူဝါဒ၏ ဦးစားပေးအချက်အဖြစ် စီးပွားရေးအတွက် အထောက် အပံ့ဖြစ်စေမည့်အခြေအနေများအား ပံ့ပိုးပေးနေစဉ်အတွင်း ဘဏ္ဍာရေးဆိုင်ရာအခြေခံအုတ်မြစ်များကို ပြန်လည်ထူထောင်ရန် အဓိကလုပ်ဆောင်သင့် ပါသည်။ တစ်ချိန်တည်းမှာပင် ဖြစ်ပေါ်လာနိုင်သည့် ဆုံးရှုံးနိုင်မှုအခြေအနေများကြောင့် ငွေကြေးမူဝါဒအနေဖြင့် ငွေဖောင်းပွမှုဆိုင်ရာမျှော်မှန်းချက် များကို အခြေခံသည့်အချက်များအပေါ် အလေးထားဆောင်ရွက်ရန် အရေးကြီးပါသည်။

ကိုဗစ်-၁၉ (COVID-19) ကူးစက်ရောဂါစတင်ဖြစ်ပွားချိန်မှစ၍ ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုများကို ပြန်လည်လေ့လာပါက အစပိုင်းတွင် ပြန်လည်တိုးတက်လာ မှုမှာ အားကောင်းခဲ့သော်လည်း ဒေသတွင်း စီးပွားရေးတိုးတက်မှုနှုန်းသည် ကပ်ရောဂါမတိုင်မီအခြေအနေအောက်တွင်သာ ဆက်လက်တည်ရှိနေဆဲ ဖြစ်ပါသည်။ ၎င်းအချက်သည် ကမ္ဘာ့စိန်ခေါ်မှုများအကြား စီးပွားရေးတိုးတက်မှု လျော့ကျစေခြင်းနှင့် ကြိုတွေ့နေရသည့်စိန်ခေါ်မှုများအပေါ် ကုစားမှု များ ဆက်လက်လုပ်ဆောင်နေခြင်းတို့ကို ထင်ဟပ်စေပါသည်။ အထူးသဖြင့် ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှု ပြန်လည်ဦးမော့လာမှုမှာ အလွန်အားနည်းခဲ့ပါသည်။ အသေးစားလုပ်ငန်းများအတွက် ထုတ်လုပ်မှုနှင့် ကြိုကြိုခံနိုင်စွမ်းကို မြှင့်တင်ပေးသည့်နယ်ပယ်များတွင် ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုကို အထောက်အကူပြုစေမည့် မူဝါဒများသည် စီးပွားရေးတိုးတက်မှုကို ကပ်ရောဂါမတိုင်မီ လမ်းကြောင်းများဆီသို့ ပြန်လည်ဦးတည်စေရန် အရေးကြီးပါသည်။ ပိုမိုနီးကပ်သော ဒေသတွင်းပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှုသည်လည်း ကပ်ရောဂါကြောင့် ယိုယွင်းသွားသော ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုအလားအလာကို ပိုမိုခိုင်မာစေနိုင်ပါသည်။

ဤဘာသာပြန်ဆိုချက်များသည် သတင်းအချက်အလက်များပေးလိုသည့် ရည်ရွယ်ချက်ဖြင့်သာ မူရင်းအင်္ဂလိပ်ဘာသာမှ ဘာသာပြန်ဆိုထားခြင်းဖြစ်ပါသည်။ ကွဲလွဲမှုရှိပါက အင်္ဂလိပ်စာအုပ်ကို ကိုးကားသင့်ပါသည်။

အာဆီယံ+၃ အမ်မရို (AMRO) ဝန်ထမ်းများ၏ ၂၀၂၄-၂၀၂၅ ခုနှစ်အတွက် စီးပွားရေးတိုးတက်မှုနှင့် ငွေကြေးဖောင်းပွမှုနှုန်းဆိုင်ရာ ခန့်မှန်းချက်များနှင့် ကြိုတင်ခန့်မှန်းချက်များ။ (ရာခိုင်နှုန်း၊ နှစ်အလိုက်)

နိုင်ငံများ	ဂျီဒီပီတိုးတက်မှုနှုန်း			ငွေကြေးဖောင်းပွမှုနှုန်း		
	၂၀၂၃e	၂၀၂၄f	၂၀၂၅f	၂၀၂၃e	၂၀၂၄f	၂၀၂၅f
အာဆီယံ+၃	၄.၃	၄.၅	၄.၂	၆.၃	၄.၃	၃.၇
လာအိုနှင့် မြန်မာ မပါ	-	-	-	၂.၈	၂.၅	၂.၃
ပလပ်စ်-၃	၄.၄	၄.၄	၄.၁	၂.၃	၂.၁	၂.၀
တရုတ်	၅.၂	၅.၃	၄.၉	၀.၂	၁.၀	၁.၆
ဟောင်ကောင်	၃.၂	၃.၅	၃.၀	၂.၁	၂.၅	၂.၃
ဂျပန်	၁.၉	၁.၁	၁.၀	၃.၃	၂.၅	၂.၁
ကိုရီးယား	၁.၄	၂.၃	၂.၁	၃.၆	၂.၅	၂.၀
အာဆီယံ	၄.၂	၄.၈	၄.၉	၈.၀	၅.၂	၄.၄
လာအိုနှင့် မြန်မာ မပါ	-	-	-	၃.၀	၂.၇	၂.၄
ဘရူနိုင်း	၁.၄	၂.၇	၂.၉	၀.၄	၁.၄	၁.၀
ကမ္ဘောဒီးယား	၅.၃	၆.၂	၆.၄	၂.၁	၃.၁	၂.၈
အင်ဒိုနီးရှား	၅.၀	၅.၂	၅.၂	၃.၇	၂.၈	၂.၅
လာအို	၄.၃	၄.၇	၄.၉	၃၁.၂	၁၄.၃	၉.၃
မလေးရှား	၃.၇	၅.၀	၄.၇	၂.၅	၂.၅	၃.၀
မြန်မာ	၃.၄	၃.၂	၃.၂	၂၄.၄	၁၆.၁	၁၅.၈
ဖိလစ်ပိုင်	၅.၆	၆.၃	၆.၅	၆.၀	၃.၆	၂.၉
စင်ကာပူ	၁.၁	၂.၆	၁.၉	၄.၈	၃.၀	၂.၅
ထိုင်း	၁.၉	၂.၉	၃.၁	၁.၂	၁.၂	၁.၉
ဗီယက်နမ်	၅.၁	၆.၀	၆.၅	၃.၃	၃.၆	၂.၇

ရင်းမြစ် - CEIC နှင့် Haver Analytics မှတစ်ဆင့် သက်ဆိုင်ရာနိုင်ငံအစိုးရဌာနများ၊ AMRO ဝန်ထမ်းများ၏ ခန့်မှန်းချက်များနှင့် ကြိုတင်ခန့်မှန်းချက်များ။ မှတ်ချက် - e = ခန့်မှန်းချက်များ၊ f = ကြိုတင်ခန့်မှန်းချက်၊ LA = လာအိုပီဒီအေ၊ MM = မြန်မာ။ မြန်မာ၏ တိုးတက်မှုနှင့် ငွေကြေးဖောင်းပွမှုနှုန်းဂဏန်းများသည် ဧပြီလ ၁ ရက်မှ မတ်လ ၃၁ ရက်အထိဖြစ်သော ၎င်း၏ဘဏ္ဍာနှစ်အပေါ်အခြေခံထားပါသည်။ တိုးတက်မှုနှုန်းအား ဝယ်နိုင်စွမ်းအားအပေါ်အခြေခံသည့် ၂၀၂၂ ခုနှစ်၏ ဂျီဒီပီ (GDP) ၏ အလေးပေးထား သောပျမ်းမျှ (weighted average) ကို အသုံးပြု၍ ခန့်မှန်းထားပြီး ငွေကြေးဖောင်းပွမှုအား ပျမ်းမျှတွက်ချက်ထားခြင်းဖြစ်ပါသည်။

ဤဘာသာပြန်ဆိုချက်များသည် သတင်းအချက်အလက်များပေးလိုသည့် ရည်ရွယ်ချက်ဖြင့်သာ မူရင်းအင်္ဂလိပ်ဘာသာမှ ဘာသာပြန်ဆိုထားခြင်းဖြစ်ပါသည်။ ကွဲလွဲမှုရှိပါက အင်္ဂလိပ်ဘာသာနှင့်ကို ကိုက်ညီစေရန်အတွက် ဖော်ပြပါသည်။

အခန်း ၂: အနာဂတ်အတွက် လေ့လာသုံးသပ်ခြင်း

အာဆီယံ+၃ ဒေသသည် လွန်ခဲ့သောဆယ်စုနှစ် နှစ်ခုအတွင်း ဘက်စုံလွှမ်းခြုံသော စီးပွားရေးတိုးတက်မှုကို ရရှိခဲ့ပါသည်။ အာဆီယံ+၃ နိုင်ငံများသည် ယခုအခါ ကမ္ဘာ့စီးပွားရေးဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှု၏ အကြီးမားဆုံးတွန်းအားတစ်ခု ဖြစ်လာခဲ့ပါသည်။ သို့သော် စီးပွားရေးတိုးတက်မှုကို သိသာစွာ အထောက်အကူပြုခဲ့သည့် မတူညီသော အရှိန်အဟုန်များအပေါ် ဖိအားများမြင့်တက်လာခဲ့ခြင်းကြောင့် အားနည်းလျော့ပါးသွားခဲ့ပြီး၊ ၂၀၀၈-၂၀၀၉ ခုနှစ်ကာလများတွင် ကမ္ဘာ့ဘဏ္ဍာရေးအကျပ်အတည်းကြုံတွေ့စဉ်ကတည်းက ဒေသတွင်းရှိ ဝင်ငွေမြင်မားသော အဖွဲ့ဝင်နိုင်ငံများအနေဖြင့် လက်လှမ်းမီမှု လျော့နည်းလာခဲ့ပါသည်။ ပိုမိုအရေးကြီးသည့်အချက်မှာ သက်ကြီးရွယ်အိုတိုးပွားလာမှု၊ ကမ္ဘာ့ကုန်သွယ်ရေး ပြန်လည်ပြောင်းလဲဖွဲ့စည်းမှုနှင့် နည်းပညာလျင်မြန်စွာပြောင်းလဲမှုများအပါအဝင် အဓိကခေတ်ရေစီးကြောင်းများမှ ဖြစ်ပေါ်လာသည့် စိန်ခေါ်မှုများကြောင့် ဒေသတွင်းအနေဖြင့် ယခုကဲ့သို့ တိုးတက်မှုနှေးကွေးခြင်းကို တွေ့ကြုံနေရခြင်းဖြစ်ပါသည်။

ကမ္ဘာ့နိုင်ငံအများစုထက် အာဆီယံ+၃ နိုင်ငံများတွင် သက်ကြီးရွယ်အိုတိုးပွားလာမှုသည် ပိုမိုမြန်ဆန်စွာ ဖြစ်ပေါ်လျက်ရှိပါသည်။ စုစုပေါင်းအလုပ်လုပ်နိုင်သော အသက်အရွယ်လူဦးရေသည် ဤဆယ်စုနှစ်၏ ဒုတိယနှစ်ဝက်တွင် ကျဆင်းသွားမည်ဟု ခန့်မှန်းထားသဖြင့် ယင်းအချက်သည် ဒေသ၏ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုအလားအလာ၊ မေရီစီးပွားရေးတည်ငြိမ်မှုနှင့် အစိုးရဘဏ္ဍာငွေများ ရေရှည်တည်တံ့ခိုင်မြဲမှုအပေါ် အနုတ်လက္ခဏာဆောင်သည့် သက်ရောက်မှုများဖြစ်ပေါ်စေနိုင်ပါသည်။ သို့သော်၎င်းအကျိုးဆက်များကို ကြိုတင်ဆုံးဖြတ်မှုမပြုလုပ်ဘဲ အတိုင်းအတာတစ်ခုအထိ လျော့ချနိုင်ပါသည်။ အာဆီယံ+၃ ဒေသတွင်းရှိ ပိုမိုကျန်းမာသော သက်တမ်းမျှော်မှန်းချက်များကို စဉ်းစားသည့်အခါ ကျန်းမာစွာအသက်ရှင်စေရန် ထောက်ပံ့ပေးနိုင်မည့် မူဝါဒများသည် ၂၀၅၀ ပြည့်နှစ်တွင် အလုပ်သမား သန်း ၂၀၀ ခန့်ကို ဒေသ၏ လုပ်သားအင်အားအတွင်းသို့ ပြန်လည်ဝင်ရောက်စေနိုင်မည်ဖြစ်ပါသည်။

ကမ္ဘာ့ကုန်သွယ်ရေးတွင် လက်ရှိဖြစ်ပေါ်နေသော ပြန်လည်ပြောင်းလဲဖွဲ့စည်းမှုသည် ဒေသ၏ အချိန်ကြာမြင့်စွာ စမ်းသပ်ထားသော ပို့ကုန်တင်ပို့မှု မဟာဗျူဟာများအတွက် အဓိကအကျိုးသက်ရောက်မှုများဖြစ်ပေါ်စေနိုင်ပါသည်။ ပထဝီနိုင်ငံရေးလှုပ်ရှားမှုများသည် ကမ္ဘာတစ်ဝှမ်းရှိ ကုန်သွယ်ရေးဆိုင်ရာ ချိတ်ဆက်မှုများ တဖြည်းဖြည်းပြောင်းလဲလာခြင်းကြောင့် ၎င်းတို့၏အားသာချက်ကို လျင်မြန်စွာအသုံးပြုနိုင်ခဲ့သော အာဆီယံ+၃ နိုင်ငံများအတွက် ကုန်သွယ်ရေးဆိုင်ရာ အခွင့်အလမ်းအသစ်များကို ဖော်ထုတ်ပေးနိုင်ခဲ့ပါသည်။ တစ်ချိန်တည်းမှာပင် ကမ္ဘာ့စီးပွားရေးတွင် ကြုံတွေ့နေရသော မသေချာမရေရာမှုများကြောင့် ဒေသတွင်းနိုင်ငံများ၏ ကုန်သွယ်ရေးသည် ကုန်သွယ်ဖက်နည်းပါးသော နိုင်ငံအချို့တွင်သာ အာရုံစိုက်လာခဲ့ခြင်းသည် စီးပွားရေးအရ လုံခြုံမှုကို အားနည်းလာစေနိုင်ပါသည်။ အခြားတစ်ဖက်တွင် နယ်စပ်ဖြတ်ကျော် ဝန်ဆောင်မှုကုန်သွယ်ရေးကို အသုံးပြုခြင်း၊ အထူးသဖြင့် ခေတ်မီပြီး ဖန်တီးတတ်သည့်နည်းလမ်းဖြင့် ပို့ဆောင်နိုင်သောဝန်ဆောင်မှုများသည် ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုနှင့် အမျိုးမျိုးသောအခွင့်အလမ်းများစွာကို ပေးစွမ်းနိုင်ပါသည်။

လက်ရှိဖြစ်ပေါ်နေသော လူဦးရေအသွင်ကူးပြောင်းမှုနှင့် ကမ္ဘာ့ကုန်သွယ်ရေး ပြန်လည်ပြောင်းလဲဖွဲ့စည်းမှုကို စီမံဆောင်ရွက်ရာတွင် အာဆီယံ+၃ ဒေသတွင်းနိုင်ငံများအနေဖြင့် အသုံးပြုနိုင်သည့်ဖြေရှင်းချက်များစွာကို နည်းပညာဖြင့် ဖော်ထုတ်ပေးနိုင်မည်ဖြစ်ပါသည်။ ဆေးပညာ၊ အလိုအလျောက်စက်များ၊ လုပ်ငန်းခွင်နှင့် သင်ယူမှုနည်းလမ်းများတွင် နည်းပညာဖြင့်လုပ်ဆောင်သော တိုးတက်မှုများသည် သက်ကြီးရွယ်အိုတိုးပွားလာမှုအတွက် အထိုက်အလျောက် အရေးပါလာပါသည်။ ဆန်းသစ်သော ထုတ်လုပ်မှုနည်းပညာများနှင့် စနစ်ကျသောထုတ်လုပ်မှုတို့သည် ရုတ်တရက်ဖြစ်ပေါ်လာသော ရိုက်ခတ်မှုဒဏ်ကို ခံနိုင်ရည်ရှိသည့် ဒေသတွင်း ထုတ်လုပ်မှုကွင်းဆက်များ ဖန်တီးရာတွင် အသုံးဝင်စေနိုင်မည်ဖြစ်ပါသည်။ သို့ရာတွင် နည်းပညာသည် အဓိကကျသည့်ပြောင်းလဲမှု၏ ကနဦးအစပင်ဖြစ်ပါသည်။ ဥပမာအားဖြင့် ဉာဏ်ရည်တု (AI) နှင့်ပတ်သက်၍ အထူးသဖြင့် ဖန်တီးမှုဆိုင်ရာ ဉာဏ်ရည်တု (Generative Artificial Intelligence- GenAI) တွင် လျင်မြန်သောတိုးတက်မှုများသည် အနာဂတ်အလုပ်အကိုင်များအတွက် စိုးရိမ်ပူပန်မှုများကို ဖြစ်ပေါ်စေပါသည်။ GenAI ၏ လက်တွေ့ကျ၍ အရည်အသွေးပြည့်ဝပြီး ဟန်ချက်ညီသည့် စွမ်းဆောင်နိုင်စွမ်းများသည် လက်ရှိအခြေအနေတွင် သင့်တော်သော နည်းလမ်းတစ်ခုဖြစ်နိုင်ပါသည်။

ဒေသတွင်းနိုင်ငံများအကြား မူဝါဒရေးဆွဲမှုပုံစံနှင့် အချိန်ကာလ ကွဲပြားမှုရှိနိုင်သော်လည်း (၁) အရည်အသွေးမြင့် အခြေခံအဆောက်အအုံများကို အလေးပေးဆောင်ရွက်ခြင်း၊ (၂) ဆန်းသစ်တီထွင်မှုကို အားပေးခြင်း၊ (၃) အားလုံးပါဝင်နိုင်မှုကိုမြှင့်တင်ခြင်းစသည့် ကောင်းမွန်စွာပုံဖော်ထားသော ပြည်တွင်းမူဝါဒများသည် နိုင်ငံတစ်နိုင်ငံချင်းစီအတွက် ဖြစ်ပေါ်လာသောစိန်ခေါ်မှုများအား တိုးတက်မှုအခွင့်အလမ်းများအဖြစ် ပြောင်းလဲနိုင်စေမည်ဖြစ်ပါသည်။

သက်ကြီးရွယ်အိုတိုးပွားလာခြင်း၊ ကုန်သွယ်ရေးပြန်လည်ပုံဖော်မှုနှင့် လျင်မြန်သော နည်းပညာပြောင်းလဲမှုများသည် နိုင်ငံဖြတ်ကျော်မှုများနှင့် စပ်လျဉ်းသည့် ရေရှည်စိန်ခေါ်မှုများဖြစ်ပါသည်။ မတူကွဲပြားခြားနားမှုများဆောင်ရွက်ရေး၊ အခြေခံအဆောက်အအုံများ အဆင့်မြှင့်တင်ရေး၊ နည်းပညာဖြန့်ဝေရေး၊ အလုပ်သမားများ ဘေးကင်းလုံခြုံစွာ သွားလာလုပ်ကိုင်နိုင်ရေးစသည့် စိန်ခေါ်မှုများကို ထိရောက်စွာတုံ့ပြန်ဆောင်ရွက်နိုင်ရန် အတွက် အာဆီယံ+၃ နိုင်ငံများနှင့် ၎င်းတို့၏ အဓိကစီးပွားရေးဗဟိုဖက်များအကြား ပိုမိုကောင်းမွန်ပြီး အားလုံးပါဝင်နိုင်သော အပြန်အလှန်ဆွေးနွေးမှုများလိုအပ်ပါသည်။ ပူးပေါင်းလုပ်ဆောင်မှု၏ အားသာချက်ကို အသုံးပြုခြင်းဖြင့် အာဆီယံ+၃ နိုင်ငံများတွင် ကမ္ဘာ့စီးပွားရေးစနစ် မည်သို့တိုးတက်ပြောင်းလဲသည်ဖြစ်စေ ခိုင်မာပြီးကြံ့ခံနိုင်သော ရေရှည်စီးပွားရေးဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုကို ဖြစ်ပေါ်စေမည်ဖြစ်ပါသည်။

ဤဘာသာပြန်ဆိုချက်များသည် သတင်းအချက်အလက်များပေးလိုသည့် ရည်ရွယ်ချက်ဖြင့်သာ မူရင်းအင်္ဂလိပ်ဘာသာမှ ဘာသာပြန်ဆိုထားခြင်းဖြစ်ပါသည်။ ကွဲလွဲမှုရှိပါက အင်္ဂလိပ်စာအုပ်ကို ကိုးကားသင့်ပါသည်။

- EN
- ID
- MS
- ZH
- JA
- KM
- KO
- LO
- MY
- VI

အာဆီယံ+၃: ခေတ်ရေစီးကြောင်းပြောင်းလဲမှုများကို ကိုင်တွယ်ရန်အတွက် အရေးပါသည့် မူဝါဒဆိုင်ရာရွေးချယ်မှုများ



သက်ကြီးရွယ်အိုတိုးပွားလာခြင်း

- အိုမင်းလာမှုကို ထိရောက်စွာ စီမံခန့်ခွဲနိုင်ရန် မူဝါဒများနှင့် ဖွဲ့စည်းပုံများကို ပံ့ပိုးပေးခြင်း၊
- သက်ကြီးအလုပ်သမားများ (အထူးသဖြင့် အမျိုးသမီးများ) အလုပ်သမားအင်အားစုတွင် ပါဝင်လာစေရန် တိုက်တွန်းအားပေးခြင်း၊
- လုပ်သားအင်အားကို ဖြည့်ဆည်းပေးနိုင်ရန် နည်းပညာအသုံးပြုခြင်း သို့မဟုတ် အလိုအလျောက်စက်များကို ပိုမိုအသုံးပြုခြင်း၊
- ပိုမိုရှည်လျားပြီး ကျန်းမာသော မျှော်မှန်းသက်တမ်းကို ထည့်သွင်းစဉ်းစားသည့် ပင်စင်စနစ်များကို ပြုပြင်ပြောင်းလဲခြင်း၊
- ပိုမိုမြင့်မားသော အလုပ်သမားပြောင်းရွှေ့မှုနှင့် အသိပညာမျှဝေမှုကို အကူအညီပေးရန် နိုင်ငံတကာပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှုကို မြှင့်တင်ခြင်း၊



ကုန်သွယ်မှုပြန်လည်ပုံဖော်ခြင်း

- အများနှင့်သက်ဆိုင်သော စိန်ခေါ်မှုများကို အပြန်အလှန် မျှဝေခြင်းဖြင့် ဒေသတွင်းပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှုကို ပိုမိုတိုးမြှင့်ခြင်း၊
- ဝန်ဆောင်မှုကုန်သွယ်ရေးဆိုင်ရာဖြေလျှော့မှုများကို တိုးမြှင့်ပေးခြင်းနှင့် လက်ရှိအတားအဆီးများကို အနည်းဆုံးဖြစ်အောင် လုပ်ဆောင်ခြင်း၊
- မြင့်မားသော ယှဉ်ပြိုင်မှုကို မြှင့်တင်ပေးခြင်းနှင့် စက်မှုစွမ်းရည်များကို ပြန်လည်မြှင့်တင်ပေးခြင်း၊
- ဈေးကွက်အသစ်များကို ရှာဖွေရန်နှင့် ပို့ကုန်တင်ပို့မှုအမျိုးအစားအသစ်များကို စူးစမ်းရှာဖွေရန်အတွက် စီးပွားရေး ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုကို ကျယ်ပြန့်စွာလုပ်ဆောင်ခြင်း၊



နည်းပညာဆိုင်ရာပြောင်းလဲခြင်း

ရေရှည်သက်တမ်း အကျိုးအမြတ်အတွက် နည်းပညာ

- ဆန်းသစ်တီထွင်မှုကို တွန်းအားပေးခြင်းနှင့် အာဆီယံ+၃ တွင် ဦးဆောင်လျက်ရှိသည့် နည်းပညာများ၏စွမ်းရည်များကို အသုံးပြုခြင်း၊
- ဒေသတွင်းနိုင်ငံများအတွင်းနှင့် နိုင်ငံများအကြား နည်းပညာဖြန့်ဝေမှုကို အားပေးရန်နှင့် စီးပွားရေးလုပ်ငန်းရှင်များ ပူးပေါင်းပါဝင်မှုကို မြှင့်တင်ခြင်း၊
- နည်းပညာအဆင်သင့်ဖြစ်မှုနှင့် နည်းပညာလက်ခံအသုံးပြုနိုင်စွမ်းရှိစေရန် ပံ့ပိုးကူညီရာတွင် နည်းပညာဆိုင်ရာ ကိုင်တွယ်၍မရသော ဆော့ဖ်ဝဲများနှင့် ကိုင်တွယ်၍ရသော အခြေခံအဆောက်အအုံများကို ဦးစားပေးလုပ်ဆောင်ခြင်း၊
- အဖွဲ့ဝင်နိုင်ငံများအကြား ဒစ်ဂျစ်တယ် နည်းပညာကွာဟမှုကို လျော့ချခြင်းနှင့် နည်းပညာကို "လူသားကဲ့သို့ အသုံးပြုနိုင်စေရန်" ပြုလုပ်ခြင်း၊

ကုန်သွယ်ရေး ကြံ့ကြံ့ခိုင်ခိုင်စွမ်းအတွက် နည်းပညာ

ရင်းမြစ် - AMRO ဝန်ထမ်းများ။

ဤဘာသာပြန်ဆိုချက်များသည် သတင်းအချက်အလက်များပေးလိုသည့် ရည်ရွယ်ချက်ဖြင့်သာ မူရင်းအင်္ဂလိပ်ဘာသာမှ ဘာသာပြန်ဆိုထားခြင်းဖြစ်ပါသည်။ ကွဲလွဲမှုရှိပါက အင်္ဂလိပ်စာနှင့်ကို ကိုက်ညီသင့်ပါသည်။